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ثبت جهانی قلعه فلک الافلاک نقش مهمیابراز نگرانی یک تاجر از فراموشی جایگاه دستبافته های ایرانی
 در توسعه گردشگری دارد

رئیس جامعه هتلداران ایران:

گروه گردشگری - معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری لرستان 
از حضور ارزیاب یونسکو و ایکوموس برای ثبت جهانی قلعه فلک الافلاک 
در لرســتان خبر داد و گفت: ثبت جهانی قلعه فلک الافلاک نقش مهمی در 

توسعه گردشگری لرستان دارد.
احمدرضا دالوند در جلســه بررســی و هماهنگی ثبت جهانی قلعه 
فلک الافلاک با شــهردار و اعضای شــورای شــهر خرم آباد اظهار کرد: در 
ســال ۲۰۲۴ برای ثبت جهانی دره خرم آبــاد و قلعه تاریخی فلک الافلاک 
 و دیگری روســتای گردشــگری بیشــه دو ســهمیه در نظر گرفته شــده 

است.
وی غارهای تاریخی کاوش شده در دره تاریخی خرم آباد را بزرگترین 
ظرفیت برای صنعت گردشگری عنوان کرد و افزود: اگر این اتفاق میمون و 
بزرگ فرهنگی به نتیجه برســد نقش مهمی در توسعه گردشگری و اقتصاد 

استان خواهد داشت.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری لرستان از حضور ارزیاب 
یونسکو و ایکوموس تا شهریور سال جاری در لرستان خبر داد و عنوان کرد: 
باید تمامی عوامل بویژه میراث فرهنگی و شــهرداری  برای این دســتاورد 

مهم تمام تلاش و امکانات خود را به کار بگیرند.
وی افــزود: مجموعــه اقداماتی که بــرای تایید ارزیاب یونســکو 
و ایکومــوس نیاز اســت مدیریت شــهری انجام دهد، میــراث فرهنگی 
 بــا زمانبنــدی مناســب به شــهرداری و دســتگاه های مرتبــط گزارش 

دهد.

گــروه گردشــگری - پاول 
کالمیچک این ســخنان را در نشستی 
تخصصی با موضوع مناســبات ایران 

و روسیه مطرح کرد.
این مقــام روس یادآور شــد: 
به دنبال ســفر نخســتین گــروه از 
گردشگران گروهی ایرانی بدون ویزا 
درچارچوب توافق مشترک به قفقاز 
شــمالی در ســال ۱۴۰۲،  جلساتی با 
هدف راه اندازی پرواز مستقیم از این 
منطقه روســیه به ایران برگزار شد و 
اکنون این موضوع در ســطح فدرال 
در حال بررسی است. وی با اشاره به 
فعال بودن خطوط پروازی بین مسکو 
و تهران خاطرنشــان کرد:  بررسی ها 
برای راه اندازی پروازهای مستقیم به 
ایران علاوه بر منطقه قفقاز شمالی از 

دیگر مناطق روسیه نیز ادامه دارد.
کالمیچک در پاســخ به سخنان 
یک مقام جمهوری تاتارستان روسیه 
کــه گفته بــود قبل از دوران شــیوع 
کرونا، پرواز از کازان مرکز این منطقه 
روســیه به ایران راه اندازی و ســپس 
متوقف شد، نیز گفت: آماده حمایت 
حداکثری از راه انــدازی پروازها در 
مســیر ایران هســتیم و در این زمینه 

می توانیم یارانه نیز اختصاص دهیم.
وی از ایــران به عنــوان یکی از 
همکاران بسیار مهم و کشور دوست 
روسیه یاد کرد و گفت: امروز در حال 

بهره گرفتن از تجارب ایران در مقابله 
با تحریم هســتیم و به دنبال توســعه 
همکاری هــا در همــه عرصه های 
اقتصادی، لجســتیک و حمل و نقل 

میان دو کشور هستیم.
شرکت های هوایی ایران و 
روســیه برای افزایش پروازها 

تقسیم کار کنند
سفیر ایران در مسکو نیز در این 
نشست با اشاره به تلاش های صورت 

گرفته در سال های اخیر برای افزایش 
پروازها بین شهرهای ایران و روسیه 
گفت:  شرکت های مختلف دو کشور 
برای راه اندازی مســیرهای پروازی 

جداگانه می تواند تقسیم کار کنند.
کاظم جلالی افزود: شــهرهای 
مختلف ایران مانند شــیراز، اصفهان، 
رشت، تبریز قابلیت راه اندازی پرواز 
مســتقیم بین دو کشــور را دارند و 
علاوه بر آن جزایــر جنوبی ایران در 
خلیــج فارس در طــول ماه هایی که 
در روســیه هوا بســیار سرد است، از 
هوای مناسبی برخوردار هستند و در 

صورت راه اندازی پروازهای مستقیم، 
می تواند زمینه سفر گردشگران روس 
به ایــن مناطق را فراهم کند. ســفیر 
ایران در مســکو خاطرنشــان کرد: 
راه اندازی پرواز مســتقیم از کازان به 
ایران در زمره اولویت ها اســت و در 
این زمینه، یکی از شرکت های روس 
نیــز آمادگی خود را اعلام کرده و این 
موضوع در حال پیگیری اســت. وی 
در بخش دیگری از ســخنان خود به 

سرمایه گذاری شــرکت های روسی 
گردشــگری  زیرســاخت های  در 
کشــورهای منطقــه اشــاره کرد و 
گفت: این شــرکت ها از گردشگران 
روس در خارج این کشــور در همان 

زیرساخت ها میزبانی می کنند.
جلالی که در پاســخ به پرسشی 
درباره لزوم آماده سازی زیرساخت ها 
بــرای ارتقــای ســطح مناســبات 
گردشگری دو کشور سخن می گفت، 
افزود:  زیرســاخت های گردشگری 
برای آغاز کار تا حدودی مهیا اســت 
و در مناطقــی همچون جزیره کیش، 

هتل ها و مکان های تفریحی مناسبی 
وجود دارد ولی طبیعتا باید هتل های 
بیشتری داشته باشــیم. وی گفت: از 
علاقه منــدان به ســرمایه گذاری در 
ســاخت هتــل و زیرســاخت های 
گردشگری در ایران استقبال می کنیم 
و آمادگی داریم که تسهیلات مورد نیاز 
را در اختیار آنها قرار دهیم. این مباحث 
در پانزدهمین اجلاس همکاری های 
اقتصادی روســیه -  جهان اسلام در 

کازان و در نشستی تخصصی با عنوان 
مناســبات ایران و روسیه مطرح شد. 
این نشست ۲۸ اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ با 
حضور علی باقری سرپرست وزارت 
امور خارجه که در آن زمان مسئولیت 
معاونت سیاســی ایــن وزارتخانه را 
برعهده داشــت، برگزار شد. موافقت 
نامــه لغو روادید ســفرهای گروهی 
بین کشــورهای ایران و روسیه سال 
۲۰۱۷ )۱۳۹۵( امضا شــد اما اجرایی 
شدن آن به دنبال همه گیری کرونا به 
تأخیر افتــاد. در نهایت با تلاش های 
طرف های ایرانی و روســی، اجرای 

این موافقت نامه از آگوســت ســال 
۲۰۲۳ )دهم مردادماه ۱۴۰۲( آغاز شد. 
نخستین گروه گردشگران نوروزی با 
بهره گیری از تسهیلات موافقت نامه 
لغــو روادید ســفرهای گروهی بین 
کشــورهای ایران و روسیه، از تهران 
وارد فــرودگاه بین المللــی ونوکووا 
مســکو شــد. پیش از آن، نخستین 
گــروه از گردشــگران ایرانی در این 
چارچــوب در ســفر به روســیه، از 
قفقاز شــمالی بازدید کرده بودند. در 
چارچوب این توافقنامه، گروه هایی 
از گردشــگران که از پنــج تا ۵۰ نفر 
سازماندهی شده اند، می توانند بدون 
روادید از هر دو کشور بازدید کنند. از 
طرف جمهوری اسلامی ایران، کانون 
جهانگــردی و اتومبیلرانی و از طرف 
فدراسیون روســیه، وزارت توسعه 
اقتصادی، کمیته گردشگری مسکو، 
نهادهــای هماهنگ کننده اجرای این 
موافقت نامــه در کشــورهای متبوع 
هستند. پیش از این، نیکیتا کندراتیف 
مدیر بخــش همکاری های اقتصادی 
چندجانبه و پروژه های ویژه وزارت 
توسعه اقتصادی فدراسیون روسیه در 
این باره گفت: طبــق برآوردهای ما، 
جریان گردشــگران متقابل با ایران از 
طریق سازوکار گروهی بدون روادید 
در ســال ۲۰۲۴ میلادی به حدود ۴۰ 

هزار سفر خواهد رسید.

گروه گردشــگری - یک تاجر 
فرش با ابراز نگرانی از فراموشی فرش 
ایرانــی می گوید: گاهــی در بازارهای 
اروپایــی فــرش ایرانــی را آنقدر کم 
ارزش جلوه می دهند که آن را به حراج 

می گذارند.
فرش دســتبافت ایرانی به کنجی 
رفته اســت و پشــت دکه ها به فروش 
می رســد نه پشت ویترین و رو به روی 
مشتری. اینها صحبت های رشتی زاده 
اســت تاجری که مدتهاست به ایران 
آمده و حالا می گوید دلم می ســوزد از 
اینکه فرش ایرانی را حراج می کنند و کم 
کم فراموش می شود که این فرش را چه 
کسی طراحی کرده، بافته و می فروشد. 
در عــوض، جای فرش ایرانی را فرش 

هندی و پاکستانی می گیرد.
رشــتی زاده می گوید این روزها 
کســی نمی گوید من فرش می بافم در 
حالی که فرش بافی در دنیا یک مهارت 
و هنر ارزشمند است و از گذشته آن را 
به نام ایرانی ها می شناخته اند ولی چرا 
نباید یک بافنده فرش با افتخار بگوید 

فرش بافت است!

او معتقد است؛ اشراف زادگان در 
تابلوهــا و عکس های قدیمی اروپایی 
در حال دوختن یک پارچه و گلدوزی 
هستند آنها می دانند که کار دست چقدر 
مهــم اســت اما چرا ما بــه این افتخار 
نمی کنیم که فرش را با دســتانمان می 
بافیم و این خیلی باارزش است. آن هم 
فرشی که زمانی جزوی از زندگی ما بوده 
و لحظه به لحظه زندگی مان را در تار و 

پودش ضبط کرده است.
رشتی زاده رویدادی به نام سرنخ 
را از روز ۷ تــا ۱۰ خرداد در موزه فرش 
ایران برگزار می کند که نامش را سرنخ 
گذاشته است در این رویداد قصد دارد 
یک زبان گفتگوی جدیدی برای ارائه 
فرش های دســتبافت ایرانی و نفیس 
عرضه کند. گفتگویی جدید که بتواند 
فرش ایرانی را آنطور که شایسته است 
عرضــه کند. وی در نشســتی که پیرو 
این موضوع در موزه فرش برگزار شد 
می گفــت: زندگی هــر ایرانی با فرش 
گره خورده اســت. هر فرش دستبافتی 
در ایران یک داستان دارد. چندین سال 
خاطرات ما را در خود نگه داشته است. 

اصلًا هر طرحی که روی هر فرشی زده 
می شــود یک داستان داشته است. چرا 
این داســتانها را برای خریداران فرش 
ایرانی نمی گوییم تا همراه با خریدی که 
انجام داده، حسی که در بافت آن فرش 
بــه کار رفته را هم بداند. در آن صورت 

لذت بیشتری از خریدش خواهد برد.
رشتی زاده می گوید: در آن صورت 
اســت که ارزش بافت، رنگ و زحمتی 
که برای فرش به کاررفته را بیشتر درک 
خواهــد کرد و حتی می توان آن را بهتر 
فروخت. ولی ما بلد نیســتیم جایگاه 
هنری کــه داریم را در دنیا بالا ببریم به 
همین دلیل کشورهای دیگر این گوی 
را از ما می گیرند و به ســرقت می برند. 
فرش ایرانی را به نام خودشان می زنند 
و از طرح های ایرانی کپی می کنند. چون 

ما نتوانستیم آن را درست عرضه کنیم.
در سه روزی که پیرامون گفتگوی 
جدیــد دربــاره فرش ایرانی شــکل 
می گیرد، دانشجویان و پژوهشگران به 
موزه فرش می روند تا در کنار فرش های 
گرانبهــای تاریخی و چند صد ســاله 
بتوانند فرش هایی را ببینند و درباره آنها 

صحبت کننــد که آبروی ایران در چند 
صد ســال آینده باشند. این گفتگوها به 
معرفی صحیحی فرش دستبافت ایرانی 
از بعد هنری، فرهنگی، تاریخی و جامعه 
شناسی، فرهنگ سازی در زمینه تعامل 
و آشــنایی با بیوگرافی هنرمندان فرش 
ایران، توجه بیشتر به مضامین و مفاهمی 
هنری و افزایش خلاقیت و نوآوری بین 

هنرمندان جدید می پردازد.
فرش جنگ و صلح، توسط امین 
عسلی، رؤیای پرندگان، مسعود محمد 
بیگی، عبادت شبانه اثر سینا ایران نژاد، 
رهایی اثر هادی پورجهان، افسانه دلدار 
از علی بردبار، اتاق موسیقی عالی قاپو 
از سعدی حکیم، تشعیر از محمد مهدی 
حقیقــی، فرش علی اکبــر صادقی از 

امیرحسین حقیقی و فرش ستاره قرمز 
از علیرضا حقیقــی عنوان فرش هایی 
اســت که از هفتم تا دهــم خرداد در 
مــوزه فرش ارائه و توســط منتقدان و 
کارشناسان مورد بررسی قرار می گیرند. 
قرار اســت هنرمنــدان این فرش های 
نفیس توضیحاتی درباره طرح ها و نوع 

بافت ارائه کنند.

مدیر بخش توسعه همکاری های دوجانبه وزارت توسعه اقتصادی روسیه:

روسیه به دنبال راه اندازی پرواز 
مستقیم قفقاز شمالی به ایران است

مدیر بخش توسعه همکاری های دوجانبه وزارت توسعه اقتصادی روسیه با اشاره به اجرای موافقت نامه لغو روادید سفرهای 
گروهی با ایران از مردادماه ۱۴۰۲ گفت:  روسیه در سطح فدرال به دنبال راه اندازی پرواز مستقیم از قفقاز شمالی به ایران است.

ســفیر ایــران در مســکو خاطرنشــان کــرد: راه انــدازی پــرواز مســتقیم از کازان 
بــه ایــران در زمــره اولویت هــا اســت و در ایــن زمینــه، یکــی از شــرکت های 
روس نیــز آمادگــی خــود را اعلام کــرده و ایــن موضــوع در حال پیگیری اســت.

گروه گردشگری -جمشید حمزه زاده با تاکید بر فصلی بودن سفر در کشور 
و کاهــش گردشــگران داخلی و خارجی گفت: تعرفه بــالای حامل های انرژی و 
نداشتن سیاست های حمایتی منسجم سبب شده بسیاری از هتلداران کشور تا مرز 
ورشکســتگی پیش روند. به گفته او، حتی نوروز امســال ظرفیت اقامتی هتل های 
کشور بیش از ۵۰ درصد خالی بود. ظرفیت اقامتی هتل های کشور با کاهش شدید 
گردشگر درحالی به پایین ترین میزان خود رسیده که نبود سیاست های حمایتی، تعرفه 
بالای مالیات و حامل های انرژی ســبب شده بسیاری از فعالان هتلدارای کشور با 
چالش های جدی دست و پنجه نرم کنند. آن ها معتقدند وقتی گردشگری رونق داشته 
باشد و سیاســت های کشور بر مدار توسعه گردشگری و ورود گردشگر خارجی 
بچرخد مردم و فعالان هیچ نیازی به تســهیلات حمایتی ندارند اما در شرایطی که 
ورود گردشــگر خارجی که ارزآور باشــد، کاهش داشته، دولت برای جلوگیری از 
ورشکســتگی بخش خصوصی باید وارد عمل شود و سیاست های حمایتی خود 
را تقویت کند. »جمشیدحمزه زاده« رئیس جامعه هتلداران کشور در رابطه با کمبود 
ظرفیت اقامتی ایران برای گردشگران داخلی و خارجی به ایلنا می گوید: با توجه به 
فصلی بودن ســفر در کشــور که متاسفانه در زمان های خاص و مقاصد خاص رخ 
می دهد باعث شــده سرمایه گذارها کمتر به سرمایه گذاری جدید با استانداردهای 
جهانی در حوزه هتلداری ترغیب شوند. خوشبختانه علیرغم همه مشکلات موجود 
در حوزه گردشگری در سالهای اخیر هتل های نسبتا خوبی در کشور ساخته شده به 
طوری که درحال حاضر حدود ۵۰۰ هتل در کشور داریم به علاوه دیگر تاسیسات 
گردشگری که درحال احداث است. اما موضوعی که هم اکنون بسیاری از هتلداران را 
با چالش جدی مواجه کرده است کمبود هتل و ظرفیت اقامتی نیست بلکه فصلی بودن 
ســفر در کشور است به طوری که ما در مناسبت های خاص و تعطیلات نوروزی و 
تابستان با ظرفیت حداکثری چند هتل در شهرهای زیارتی مواجه می شویم و ظرفیت 
مابقی مقاصد و هتل ها خالی می مانند. اتفاقی که نه تنها توجیه پذیری سرمایه گذاری در 
حوزه گردشگری را کاهش می دهد که هتلداران را دچار آسیب های جبران ناپذیری 
می کند. ما ارزیابی ظرفیت مراکز اقامتی را بر اساس میانگین سالانه ضریب اشغال 
یک هتل می سنجیم طبیعتا اگر میانگین اشغال سالانه یک هتل بالای ۸۰ درصد باشد 
که شرایط ایده آلی است اما درحال حاضر شرایط گردشگری کشور بسیار نابسامان 
اســت و هم اکنون نیز میانگین ضریب اشغال هتل های کشور زیر ۳۵ درصد است. 
این درحالی اســت که یک هتل نوساز حداقل باید ۴۰ درصد ضریب اشغال داشته 
باشد تا بتواند هزینه های عادی خود را پوشش دهد. رئیس جامعه هتلداران با بیان 
اینکه ضریب اشــغال اکثر هتل ها بسیار پایین است، ادامه داد: برخی ضریب اشغال 
یک هتل خاص را با ظرفیت اشــغال تمام هتل های یک شــهر می سنجند به عنوان 
مثال یک هتل برند در شــهری مثل اصفهان که در طول ســال مسافر خود را دارد و 
ظرفیت خالی ندارد نباید با هتل های دیگر آن شهر مقایسه شود و گفته شود ظرفیت 
هتل های اصفهان پر است. این سنجش بسیار غلطی است درحال حاضر ما ظرفیت 
اقامتی خوبی در کشــور داریم هر چند که برای توســعه گردشگری کشور نیاز به 
تاسیس هتل های جدید با استانداردهای جهانی داریم منت ها برنامه ریزی های کشور 
در حوزه گردشــگری باید به ســمتی برود که گردشگران داخلی از هتل ها و سایر 
مراکز اقامتی مجاز استفاده کنند و هم فضا برای ورود گردشگران خارجی باز شود. 
درحال حاضر که با کاهش گردشگری خارجی مواجه شده ایم و ورود گردشگران 
اروپایی که ارزآوری قابل توجهی دارند به صفر رســیده هتلدارای ایران بیش از هر 
زمان دیگری نیازمند سیاســت های حمایتی است چراکه اگر گردشگری خارجی 
ما رونق داشــت و ظرفیت اشــغال هتل ها در شهرها بالا بود مردم و سرمایه گذاران 
بدون آنکه نیاز به دریافت تسهیلات حمایتی داشته باشند تشویق به سرمایه گذاری 

می شدند. او همچنین راجع به مشکلات هتلدارها و اینکه آیا نوروز امسال هتل ها 
توانستند زیان های ناشی از کمبود مسافر را جبران کنند، گفت: در هفته اول نوروز 
امسال ضریب اشغال هتل های کشور با کاهش ۲۰ درصدی مواجه شد و هفته دوم 
نوروز ۱۷ درصد کاهش نسبت به سال قبل داشتیم. بنابراین هتل ها نه تنها نتوانستند 
زیان های خود را نسبت به سال قبل جبران کنند که با ضرر و زیان اساسی هم مواجه 
شــدند. به طوری که امسال ظرفیت هتل ها بیش از ۵۰ درصد میانگین کشور خالی 
بود. به گفته او، درحال حاضر اکثر مردم وقتی سفر می روند یا به خانه های اجاره ای 
ارزان قیمت روی می آورند یا چادر می زنند و یا در منزل اقوام خود ساکن می شوند. 
بنابراین بسیار کم پیش می آید با وضعیت اقتصادی کشور مسافری بخواهد در هتل 

اقامت داشته باشد.
حمــزه زاده امــا در رابطه با کاهش تعرفه گاز و برق هتل ها که چندی پیش از 
سوی معاونت گردشگری ابلاغ شده، گفت: در رابطه با توسعه گردشگری حرف های 
زیادی زده می شود اما متاسفانه دولت در عمل حامی گردشگری نیست. تعرفه گاز 
به یکباره ۷ و نیم برابر شــد که با اعتراض هتلداران و بخش خصوصی مواجه شــد. 
انصافا آقای ضرغامی تلاش بسیاری در این رابطه کرد و این تعرفه ۷ و نیم برابر به ۲ 
و نیم برابر کاهش یافت و این نامش سیاست توسعه و حمایت از گردشگری نیست. 
ایــن مانعی بود که دولت ایجاد کرده بود که با اعتراض بخش خصوصی و پیگیری 
وزارت میراث فرهنگی و گردشگری تا حدودی برطرف شد. این درحالی است که 
هتلداران همچنان در زمینه آب، برق و فاضلاب مشــکل داریم و تعرفه ها به شدت 
بالاست. ما زمانی به توسعه گردشگری واقعی می رسیم که از سوی دولت مشوق های 
لازم ایجاد شود. این مشوق ها می تواند در قالب پرداخت وام و تسهیلات کم بهره با 
دوره تنفسی طولانی باشد. همچنین درحال حاضر فعالان صنعت هتلدارای به شدت 
روی حامل های انرژی مثل آب، برق، تلفن و فاضلاب مشکل دارند که می توان یک 
تعرفه وپژه حامل های انرژی گردشگری تعریف شود و معافیت های مالیاتی برای 
همه تاسیسات گردشگری، مالیات بر درآمد و مالیات بر ارزش افزوده اعمال شود. 
درحال حاضر نیاز است که در تامین اجتماعی معافیت های ویژه لحاظ شود. هتلداران 
و سایر تاسیسات گردشگری با تامین اجتماعی مشکل دارند چراکه ما هر قراردادی 
را منعقد می کنیم باید حق تامین اجتماعی را جدا بگذاریم. این درحالی است که ۳۰ 
درصد از پایه حقوق هر کارمند را باید بدهیم به تامین اجتماعی و از این ۳۰ درصد 
۲۳ درصد را کارفرما پرداخت می کند درحالی که خیلی از مشاغل روی ۱۰ درصد 
است. فعالان و بخش خصوصی در حوزه گردشگری درحالی با تعرفه مالیات های 
بالا مواجه هستند که متاسفانه سیاست های مجموعه ادارای دولت به گونه ای تعریف 
شده که حوزه مشکلات و چالش های فعالان حوزه گردشگری را پوشش نمی دهد.

۵۰ درصد از ظرفیت هتل های کشور خالی است


